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JAUME BADIA BARTZELONAKO KULTURA GARAIKIDEKO ZENTROKO GERENTEA 

«Gure arrakasta artisten proiektuak 
errespetatzen jakitea da» 

Jaume Badiak zazpi urte igaro ditu zentroko zuzendaritza taldean. Haren aburuz, behin 

eta berriro berritzen jakin behar dute arte guneetako kudeatzaileek. Donostiak zabaldu 

nahi duen zentro garaikideak edozein proiektu laguntzeko prest egon behar duela dio. 

Ivan Santamaria I GASTEIZ 

Zazpi urteko ibilbidea darama 
Bartzelonako Kultura Garaiki
deko Zentroak (CCCB) lanean, 
eta, horrenbestez, eredugarria 
eta erreferentzia bihurtu da bere 
esparruan. 
• Noiz eta nola sortu zen 
CCCB? 
1994ko otsailaren amaieran za
baldu zituen ateak, baina sor
men prozesua luzeagoa izan 
zen, ia lau urte. Josep Ramone
dari, oraingo zuzendariari, Ka
talunian eta estatuan antzekorik 
ez zuen zerbait eskatu zioten, ia 
ezta Europan ere: 4.000 metro 
koadroko erakustokia, fondo 
iraunkorrik ez zuen gune baten
tzat. Ramonedak «hirien hiria» 
sortu nahi izan zuen. Hots, hiria 
ikuspuntu guztietatik aztertua 
eta ulertua izateko proposame
na: hiriaren historia, hirigintza, 
arkitektura, mugimendu kultu
ralak. .. Hiriak sor zezakeen edo
zer islatzeko ideia zen. 
• Nolako harrera izan zuen 
proposamenak? 
Harritu gintuen, urtebetean 
proiektu andana jaso baike
nuen. Nola zen posible hainbes
teko gogoa egotea eta aurretik 
ez azalaraztea? Gure inguruan 
Sonar Jaialdia sortu zen (musi
ka aurreratu eta arte multime
diak), Musika Garaikideetako 
J aialdia, Zinema Alternatibo
koa, Bideogintza Independen
tekoa, birziklaturiko gaiekin 
egindako artearen maratoia ... 
Arrakastak gainditu gintuen. 
• Zein izan da CCCBk eta Bar
tzelonak izan duten harre
mana? 
Hasieran jendeak ez zuen uler
tzen gure izaera. Kontuan hartu 
behar da artean egin gabe zeu
dela Kataluniako Arte Museo 
Nazionala, MACBA, Antzerki 
Nazionala edo Auditorio Nazio
nala. Hiritarrek ikusten zuten 
ohikoa falta zela, eta aldiz, 
ezohikoa martxan zegoela. Bai
na hiriak behar zuen gure age
rraldia. Olinpiar Jokoen ondo
rioz dena oso geldirik zegoen, 
eta autore eta kultura kudea
tzaileak beren aukeraren zain 
zeuden. Errespetu handiz joka
tu dugu helarazi dizkiguten pro-
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" «Kezka eta ardura kulturalei beren 
bidea egiten utzi behar zaie, eta 
prest daudenean lagundu» " «Gauzak oso ondo doazela ikusten 

duzunean krisian zaude, eta 
pentsatzeari uzteko arriskua duzu» 

posamen guztiekin, eskurik sar
tu gabe, eta horrek lagundu gai
tu. «CCCBn edozer gerta daite
ke protagonistak nahi duen be
zala», dio jendeak, eta hori da 
gure arrakasta. 
• Nolakoa da harremana hiri
ko artistekin? 
Harremana ona da. Arte plasti
koa MACBAk kudeatzen du, 
baina musika alternatiboei bu
ruz, edo bideo-sormenari buruz 
ari garenean guk beti eskaintzen 
dugu gauza bera: plataforma 
bat eta errespetu osoa proiek
tuarentzat. Hala ere, ez dugu 
jaialdi eta erakunde kulturalen 
hotel bihurtu nahi. Esan nahi 
baita, eskaintzen ditugula eki
menak antolatzeko bulegoak, 
baina berritze dinamika etenga
be bat egotea exijitzen dugu. 
Proiektu bat proposatzen duen 
talde batek horretan sinetsi be
har duela ikusarazi behar dizu, 
kudeatzen jakingo duela, zure 
ekarpena izango duen aurre
kontu bat administratzeko gai 
dela, hartzaile potentzialak di-

tuela, eta, gainera, errepikatu 
nahi badu, berritzeko gai dela. 
• Gauzak etengabe zalan
tzan jartzea da, beraz, arra
kastaren giltza? 
Gure zentroan ez dago etenga
be aberastasuna emango duen 
iturririk. Dena planteatu behar 
dugu behin eta berriro. Baten 
bat gure eredua ikastera dato
rrenean, nik beti esaten diot kri
sian gaudela. Zergatik? Krisian 
gaude gauzak oso ondo doazela 
ikusi dugulako, eta pentsatzeari 
uzteko eta errepikatzen hasteko 
arriskuan geunden. 
• Zeintzuk dira programa
tzen ari zareten jarduerak? 
Lan ildo ugari ditugu martxan. 
Adibide bat jartzearren, aurten 
eta datorren urtean Afrikari bu
ruz erakusketak etajardunal
diak antolatzen ari gara, ezin
bestekoa baita hango egoeraz 
gogoeta egitea, Afrikako alda
ketek isla izango baitute gizarte
an. Gero dokumentazio zerbi
tzu bat antolatzen ari gara: es
pazio publikoak, eramangarri-

tasuna eta gizarte talde berriak 
(immigrazioaren eragina). Osa
tzeko Kultura Garaikidea lizen
tziatura sortu dugu Bartzelona 
eta Kataluniako unibertsitatee
kin. Horrez gain, sortzen den 
orori zabalik gaude, jakin behar 
baitugu zer den datorrena. 
• Donostiak kultura garaiki
deko zentro bat zabaldu nahi 
du. Zer izan behar du kon
tuan? 
Gure esperientzia ikusita, ante
na guztiak piztuta abiatu behar
ko litzateke, bere inguruan mu
gitzen ari dena antzemateko. 
Gero, jasotzen dituen proiektu 
guztiei aukera bat eskaini be
harko die, gutxiengo batzuk be
tetzen badituzte. Planteamendu 
egokiak, kudeaketa eta antola
keta ahalmena eta hartzaile po
tentzialak badituzte, aurrera. 
Horrez gain, ez luke presarik 
izan behar lan ildo bat edo pro
grama bat ixteko. Dauden kez
kei eta ardurei beren bidea egi
ten utzi behar zaie, eta prest 
daudenean lagundu. 

2001 eko maiatzaren 24a 

ARKITEKTURA 

Rafael Moneok 
eginen du Artxibo 
Nagusiaren 
ondoko 
aparkalekua 

E. Elizondo I IRUN EA 

Irunean egiten ari den Na
farroako Artxibo Nagu
siaren egoitza berriaren 
itxura zaindu nahi du Ra
fael Moneo arkitekto na
farrak, eta, horretarako, 
Iruneko Udalak egindako 
eskaerari jarraituz, erai
kin berriaren ondoan ko
katuko den aparkalekua
ren proiektua prestatu du. 
Moneok ez zuen Artxibo
ari kalte egin ziezaiokeen 
proiekturik nahi eta egin 
dutenak aparkalekuaren 
arazoari «konponbide 
garbia» ematen diola uste 
du , atzo bertan Irunean 
azpimarratu zuenez. 

Aparkaleku berria AI
dapako San Fermin pla
zatik Santo Domingo al
dapan dagoen Hezkuntza 
eta Kultura Sailaren egoi
tzaraino ailegatuko den 
arrapala zirkularra izanen 
da. Arrapalan bertan 
aparkatu ahal izanen dute 
autoek, 300 inguru dene
ra. Aparkalekuaren behin 
betiko proiektua presta
tzeari ekinen dio orain 
Moneok. 

Artxibo Nagusiko obrak 
«nahiko aurreratuta» 
Nafarroako Artxibo Na
gusiaren obrek aurrera 
martxa onean segitzen 
dutela azpimarratu zuen 
Rafael Moneok, eta 
«nahiko aurreratuta» dau
dela gaineratu zuen. Erai
kin berriko lehen harria 
1999ko irailean jarri zu
ten eta oraindik urtebete
rako lana gelditzen dela 
erran zuen atzo arkitekto 
nafarrak. 

Eraikin berria, dena 
den, hasi da obrak buka
tzean izanen duen itxura 
hartzen, eta bere ezauga
rri nagusi izanen den ha
mabi solairuko dorrea go
rantz doa pixkanaka
pixkanaka. «Proiektuak 
zaharra eta berria uztartu 
nahi ditu. Errege jauregia 
izandako eraikinaren 
itxura berreskuratu nahi 
izan dut, nolabait, eta, ho
rretarako, lehengo harri 
mota bera erabiliko dugu 
dorrea estaltzeko or
duan», gogoratu zuen ar
kitektoak atzo egindako 
agerraldian. 

Proiektuak 2.300 milioi 
pezetako aurrekontua du 
(92 milioi libera). 


